



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1984

ANNUAL REPORT OF THE SOCIAL FUND FOR 1983 (1)

The Commission has just approved the 1983 report of the European Social Fund, the twelfth report of its activities. The report, established under the authority of Mr Ivor Richard, sets out the Fund's expenditure by Member State and by category (2), and stresses once again the backcloth of rising unemployment against which the Fund is obliged to operate.

In 1983, Social Fund action was once again carried on against the background of a worsening employment situation: a decline of 1 million in the employment level; an increase in the unemployment rate from 10.4% in December 1982 to 11.1% in December 1983, with young people representing more than half of the total and the increase in unemployment slightly more marked for women than for men (7.3% as against 6%). The total number of jobs lost in the Community over the last three years has been 4 million at a time of continued growth in the working population.

The rapid growth of long-term unemployment which has been a feature of the situation since 1979 continued during the year under review, though at a somewhat slower pace. There are now some 4.5 million people (more than a third of the unemployed) who have been without jobs for over a year.

This deterioration in the employment situation, which has persisted for some years now, accounts for the steady increase in the volume of applications for Fund assistance, which rose to 3 179.54 million ECU in 1983 - i.e. an increase of 10% on the previous year.

Commitment appropriations available amounted to 1 949.16 million ECU, an increase of 23.53% on 1982.

The total amount of assistance approved was 1 877.65 million ECU, corresponding to a utilization rate vis-à-vis available commitment appropriations of 96.33% (as against 95.72% in 1982). Reserves were kept in hand to meet possible parity changes, which accounts for the fact that 3.67% of the appropriations remained unused.

Taking the net figures, the Social Fund budget represented 6.39% of the general Community budget, as against 5.82% in 1982.

./...

(1) COM(84) 396

(2) Category of recipients: agriculture, textile industry, young people, migrants, women, regions, groups of undertakings, technical progress, handicapped persons, pilot schemes. See Table 1 for breakdown.

As in the preceding years, almost 80% of Fund assistance was allocated to operations under the headings "young people" and "regions". Whereas in 1982 the assistance granted was divided almost equally between these two fields, in 1983 892.4 million ECU was allocated to operations aimed at young people and 609.27 million ECU to operations of a regional character.

Community action in the employment sector

Highlight of Community action aimed at combating an ever-deteriorating employment situation was the adoption by the Council on 17 October 1983 of new rules governing the operation of the Social Fund. These rules provide in particular that no less than 75% of Fund resources should be earmarked for action in favour of young people. More generally, the reformed Social Fund is to assist in the implementation of policies designed to equip the workforce with the skills required for stable employment and to generate employment opportunities. In particular, it is to contribute towards the social occupational integration of young people and disadvantaged workers, to the adaptation of the work force to labour market developments and technological change and to the reduction of regional imbalances in the labour market.

Amongst the other Community measures proposed by the Commission to combat unemployment were :

- a communication on the promotion of employment for young people (COM(83) 211);
- a draft recommendation on the beneficial employment impact of measures designed to reduce and reorganize working time (COM(83) 543);
- a communication on the potential of local employment initiatives as a weapon in the fight against unemployment (COM(83) 662).

Table 1

AMOUNTS COMMITTED - 1983

Breakdown by Member State and by budget item

million ECU

Sector	Belgium		Denmark		Germany		France		Greece		Ireland		Italy		Luxembourg		Netherlands		United Kingdom		TOTALS	
	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%	MECU	%
6000 Agriculture					0.25	2.92	5.07	59.23	0.35	4.09			2.87	33.53			0.02	0.23			8.56	100
6001 Textiles	0.20	0.77	4.58	17.72	5.32	20.99	0.51	1.97	0.51	1.97	0.72	2.79	7.48	28.95			0.47	1.82			6.56	25.39
6010 Young people-train.	7.87	1.13	32.49	4.67	138.83	19.98	28.49	4.10	4.23	2.10	57.70	8.30	97.33	14.00	0.25	0.04	8.75	1.26			322.36	46.39
6011 Young people-empl.	9.07	4.51	21.60	10.74	4.32	2.15	5.64	4.23	2.10	12.55	6.24	6.24	38.77	19.28	0.25	0.04	1.47	0.73			97.28	48.36
6030 Migrant workers	0.42	0.79	17.42	32.65	5.84	10.95	1.94	3.63	1.94	3.63	0.06	0.11	10.26	19.23			3.04	5.70			13.55	25.40
6050 Women	0.70	2.00	18.56	53.10	6.88	19.69	0.39	1.12	0.39	1.12	0.59	1.69	3.01	8.61			0.54	1.54			4.12	11.79
60	18.26	1.79	77.62	7.62	173.29	17.01	35.91	3.53	3.53	71.62	7.03	7.03	159.72	15.68	0.76	0.07	14.29	1.40			443.87	43.57
6100 Regions	7.02	1.18	2.02	0.34	71.68	12.03	55.64	9.34	9.34	75.51	12.68	75.51	297.29	49.90			4.72	0.79			70.97	11.91
6101 Groups of firms					3.53	18.78	0.35	1.86	0.35	1.86			14.13	75.16								18.80
6102 Technical progress	0.73	1.02	2.82	3.94	14.14	19.76	4.53	6.33	4.53	6.33			34.88	48.74			2.64	3.69			11.61	16.23
6110 Handicapped	6.28	3.75	27.86	16.63	14.61	8.72	16.82	10.04	16.82	10.04	34.86	20.81	26.91	16.06	0.18	0.11	2.08	1.25			31.11	18.57
61	14.03	1.64	32.70	3.83	103.96	12.18	77.34	9.06	9.06	110.37	12.93	12.93	373.21	43.72	0.18	0.02	9.44	1.11			113.69	13.32
6200 Pilot schemes	0.40	10.42	0.31	8.07	0.35	9.11	0.77	20.05					1.09	28.39			0.51	13.28			0.41	10.68
60-62 TOTAL	32.69	1.74	110.63	5.90	277.60	14.79	114.02	6.08	6.08	181.99	9.70	9.70	534.02	28.46	0.94	0.05	24.24	1.29			557.97	29.74
																					1 876.25	100

Table 2

ALLOCATION OF ASSISTANCE APPROVED IN 1983

By region and sector

(million ECU)

ITEM	HEADING	Absolute priority regions	Other ERDF regions	Other Community regions	Total
6000	Agriculture	1.89	3.98	2.67	8.54
6001	Textiles	3.75	8.29	13.69	25.73
6010	Young people-training	152.17	369.65	170.34	692.16
6011	Young people-employment	25.27	102.83	72.89	200.99
6030	Migrant workers	10.66	16.85	25.83	53.34
6050	Women	2.67	16.23	16.05	34.95
6100	Regions	472.20	137.07	0.00	609.27
6101	Groups of firms	0.57	10.76	7.53	18.86
6102	Technical progress	9.60	32.73	31.88	74.21
6110	Handicapped persons	79.05	82.16	13.81	175.02
	TOTAL	757.83	780.55	354.69	1893.07

1538.38 = 81.26 x



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, juillet 1984

RAPPORT ANNUEL DU FONDS SOCIAL EUROPEEN POUR 1983 (1)

La Commission vient d'approuver le rapport 1983 du Fonds Social - Le douzième rapport sur les activités de ce fonds. Il présente les dépenses du Fonds par Etat membre et par catégories (2), et souligne de nouveau le contexte de chômage croissant dans lequel le Fonds est obligé d'opérer.

En 1983, le Fonds social européen est de nouveau intervenu dans le cadre d'une situation de l'emploi détériorée : diminution de plus d'un million d'emplois, augmentation du taux de chômage passé de 10,4 % en décembre 1982 à 11,1 % en décembre 1983, les jeunes représentant plus de la moitié du nombre de chômeurs et le chômage s'étant accru un peu plus fortement chez les femmes que chez les hommes (+ 7,3 % contre + 6 %). Plus de 4 millions d'emplois ont disparu en 3 ans dans la Communauté, alors que la population active continue à croître.

Au cours de l'année 1983, le chômage de longue durée a poursuivi, bien que moins rapidement, la très forte croissance qui le caractérise depuis 1979. On compte aujourd'hui environ 4,5 millions de chômeurs depuis plus d'un an, soit plus d'un chômeur sur trois.

Cette détérioration de la situation de l'emploi, constante depuis plusieurs années, explique l'accroissement continu du montant des demandes de concours introduites auprès du Fonds. Le montant total de ces demandes s'élevait en 1983 à 3.179,54 millions d'ECUs, soit une progression de 10 % par rapport à l'année précédente.

Dans le même temps, le montant des crédits d'engagement disponibles atteignait 1.949,16 millions d'ECUs, ce qui représente un pourcentage d'accroissement de 23,53 % par rapport à 1982.

Le montant des concours accordés a été de 1.877,65 millions d'ECUs, soit un taux d'utilisation des crédits disponibles de 96,33 %. Le maintien d'une réserve pour faire face à d'éventuelles variations des taux de change explique que 3,67 % des crédits sont restés disponibles.

Les ressources du Fonds considérées au net représentaient 6,39 % du budget général des Communautés, contre 5,82 % en 1982.

./..

(1) COM(84) 396

(2) Catégorie de bénéficiaires : agriculture, textile, jeunes, migrants, femmes, régions, groupes d'entreprises, progrès technique, handicapés, expériences pilotes; voir tableau 1 pour ventilation.

De même que les années précédentes, près de 80 % des concours du Fonds ont été accordés à des opérations réalisées dans les domaines "jeunes" et "régions". Alors qu'en 1982, ces concours se répartissaient d'une manière presque égale entre ces deux domaines, en 1983 la part attribuée aux opérations en faveur des jeunes a représenté 892,14 millions d'ECUs, celle affectée aux régions atteignant 609,27 millions d'ECUs.

Action communautaire dans le domaine de l'emploi

L'adoption par le Conseil le 17 octobre 1983 de nouvelles règles gérant le Fonds Social constitue le point fort de l'action communautaire pour faire face à une situation d'emploi en détérioration constante. Ces règles prévoient notamment que non moins de 75 % des crédits du Fonds doivent être alloués à des actions en faveur des jeunes. De façon plus générale, le Fonds social révisé doit favoriser la mise en oeuvre de politiques visant, d'une part, à donner à la main-d'oeuvre les qualifications professionnelles nécessaires en vue d'obtenir un emploi stable et, d'autre part, à développer les possibilités d'emploi. Il doit contribuer notamment à l'insertion et l'intégration socio-professionnelles des jeunes et des travailleurs défavorisés, à l'adaptation de la main d'oeuvre, au développement du marché du travail et aux mutations technologiques ainsi qu'à la réduction des déséquilibres régionaux du marché de l'emploi.

Parmi les autres actions communautaires proposées par la Commission en 1983 pour lutter contre le chômage se trouvent :

- une communication relative à la promotion de l'emploi des jeunes (COM(83) 211);
- un projet de recommandation au Conseil relatif aux effets positifs sur l'emploi de la réorganisation et de la réduction de la durée du travail (COM(83)543);
- une série d'actions contenues dans une communication transmise au Conseil sur la contribution que peuvent apporter les initiatives locales de création d'emploi à la lutte contre le chômage (COM(83) 662).

Tableau 1

MONTANTS ENGAGES EN 1983

Répartition par état membre et par poste budgétaire

Mio ECU

Etat membre	Belgique		Danemark		Allemagne		France		Grèce		Irlande		Italie		Luxembourg		Pays-Bas		Royaume Uni		TOTAL	
	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%	Mio	%
6000 Sec. Agriculture					0.25	2.92	5.07	59.23	0.35	4.09			2.87	33.53			0.02	0.23			8.56	100
6001 Sec. Textile	0.20	0.77			4.58	17.72	5.32	20.59	0.51	1.97	0.72	2.79	7.48	28.95			0.47	1.82			6.56	25.39
6010 Jeunes-Formation	7.87	1.13	0.88	0.13	32.49	4.67	134.83	19.98	28.49	4.10	57.70	8.30	97.33	14.00	0.25	0.04	8.75	1.26			322.36	46.39
6011 Jeunes-Emploi	9.07	4.51	21.60	10.74	4.32	2.15	11.35	5.64	4.23	2.10	12.55	6.24	38.77	19.28	0.51	0.25	1.47	0.73			97.28	48.36
6030 Migrants	0.42	0.79	0.82	1.54	17.42	32.65	5.84	10.95	1.94	3.63	0.06	0.11	10.26	19.23			3.04	5.70			13.55	25.40
6050 Femmes	0.70	2.00	0.16	0.46	18.56	53.10	6.88	19.69	0.39	1.12	0.59	1.69	3.01	8.61			0.54	1.54			4.12	11.79
60	18.26	1.79	23.46	2.30	77.62	7.62	173.29	17.01	35.91	3.53	71.62	7.03	159.72	15.68	0.76	0.07	14.29	1.40			443.87	43.57
6100 Régions	7.02	1.18	10.89	1.88	2.02	0.34	71.68	12.03	55.64	9.34	75.51	12.68	297.29	49.90			4.72	0.79			70.97	11.91
6101 Groupes d'Entreprises			0.79	4.20			3.53	18.78	0.35	1.86			14.13	75.16								18.80
6102 Progr. Technique	0.73	1.02	0.21	0.29	2.82	3.94	14.14	19.76	4.53	6.33			34.88	48.74			2.64	3.69			11.61	16.23
6110 Handicapés	6.28	3.75	6.80	4.06	27.86	16.63	14.61	8.72	16.82	10.04	34.86	20.81	26.91	16.06	0.18	0.11	2.08	1.25			31.11	18.57
61	14.03	1.64	18.69	2.19	32.70	3.83	103.96	12.18	77.34	9.06	110.37	12.93	373.21	43.72	0.18	0.02	9.44	1.11			113.69	13.32
6200 Expériences Pilotes	0.40	10.42			0.31	8.07	0.35	9.11	0.77	20.05			1.09	28.39			0.51	13.28			0.41	10.68
60-62 TOTAL	32.69	1.74	42.15	2.25	110.63	5.90	277.60	14.79	114.02	6.08	181.99	9.70	534.02	28.46	0.94	0.05	24.24	1.29			557.97	29.74
																						1 876.25
																						100

4

Tableau 2

INTERVENTIONS AGREEES EN 1983

Mio ECUS

Poste	Intitulé	Régions de priorité absolue	Autres régions FEDER	Autres régions de la Commu- nauté	Total
6000	Secteur agriculture	1.89	3.98	2.67	8.54
6001	" textile	3.75	8.29	13.69	25.73
6010	Jeunes - Formation	152.17	369.65	170.34	692.16
6011	Jeunes - Aides à l'emploi	25.27	102.83	72.89	200.99
6030	Migrants	10.66	16.85	25.83	53.34
6050	Femmes	2.67	16.23	16.05	34.95
6100	Régions	472.20	137.07	0.00	609.27
6101	Groupes d'entreprises	0.57	10.76	7.53	18.86
6102	Progrès technique	9.60	32.73	31.88	74.21
6110	Handicapés	79.05	82.16	13.81	175.02
	Total	757.83	780.55	354.69	1893.07
		1538.38 = 81.26 %			